
Дорогие друзья и коллеги, 
 
Перед Вами январское издание DAAD-Newsletter Информационного центра в Санкт-

Петербурге. Как обычно, мы хотели бы познакомить Вас с новостями в области немецкого 
образования и научно-исследовательской деятельности. 

 
Наряду с информацией об образовательных программах, предлагаемых немецкими 

вузами,  мы хотели бы напомнить о стипендиальных программах DAAD, срок подачи 
документов по которым заканчивается в январе/феврале. В дополнение к этому мы хотим 
рассказать Вам о некоторых специальных и малоизвестных стипендиальных программах 
других организаций. 

 
В прошлый раз мы опубликовали информацию о первом туре конкурса между 

высшими учебными заведениями Германии, в результате которого названы элитные 
университеты и элитные исследовательские направления. На сегодняшний день 
подведены предварительные итоги второго тура, и мы с нетерпением ждем окончательных 
результатов, которые будут известны в октябре наступившего года. 

 
18-19 февраля мы приглашаем всех желающих посетить стенд DAAD на 

«Международной ярмарке образования», которая пройдет в Санкт-Петербурге в здании 
Этнографического музея. В выставке также примут участие некоторые вузы Германии. 

 
Уже сегодня мы хотели бы сообщить Вам о важном для DAAD событии в 

предстоящем году – это конференция бывших стипендиатов DAAD, которая получила 
название «Камень». Конференция пройдет в Санкт-Петербурге с 28 по 30 апреля 2007 г. 
На различных секциях конференции широкий междисциплинарный научный потенциал 
бывших стипендиатов будет привлекаться к обсуждению истории и настоящего Санкт-
Петербурга, а также ключевых вопросов городского развития. 

Если Вы бывший стипендиат DAAD,   и готовы активно участвовать в работе секций 
минералогии и архитектуры, инженерно-строительных наук, культурологии, литературы, 
искусств, экономики, социологии, биологии, геологии, информатики или 
материаловедения, обращайтесь в Информационный Центр DAAD. Подробное письмо-
обращение ко всем бывшим стипендиатам находится сейчас в стадии подготовки. 

 
И под конец мы рады сообщить Вам, что после долгого периода технических 

неисправностей снова работает наш сайт www.daad.spb.ru. 
 
 
 
С уважением, 

Маркус Матюль, 
руководитель информационного центра 
DAAD в г. Санкт-Петербурге 

http://www.daad.spb.ru


 
 
 
В этом выпуске вы найдете информацию по следующим разделам: 
 

ОБРАЗОВАТЕЛЬНЫЕ ПРОГРАММЫ 

СТИПЕНДИАЛЬНЫЕ ПРОГРАММЫ 

ДОПОЛНИТЕЛЬНЫЕ ПРЕДЛОЖЕНИЯ ПО СТИПЕНДИЯМ 

ПОЛЕЗНАЯ ИНФОРМАЦИЯ 

 
 

 



 Образовательные программы 

 
Center for European Integration Studies 
Rheinische Friedrich-Wilhelm-Universität Bonn 

Master of European Studies 
2007/2008 

Start your career in the EU-institutions, International Organizations, NGOs or top-business 
companies 

The curriculum includes units that deal with the political, economic and legal aspects of the EU. 
Members of the faculty are internationally renowned experts from European universities and 
institutions. The Career Development Program, workshops with practitioners and field trips 
open up professional options. The program is taught in English. 

Duration: October 2007 – June 2008, followed by a 3 months internship. 

Requirements: excellent university degree, fluency in English, good German language skills, 
references. 

Apply until 15 March 2007 

Contact: 
Dr. Cordula Janowski, Program Director 
Tel.: +49 (0)228-73 1899, europeanstudies.zei@uni-bonn.de, www.zei.de 

 

 

 

 

Zentrum für Europäische Integrationsforschung
Center for European Integration Studies

Rheinische Friedrich-Wilhelms-Universität Bonn

mailto:europeanstudies.zei@uni-bonn.de
http://www.zei.de


 Образовательные программы 
 

International School of New Media at the University of Lübeck 

 

 
 
The ISNM International School of New Media offers a “Master of Science (M.Sc.) in Digital 
Media” in cooperation with the technical-scientific faculty of the University of Lübeck. This 
international program joins digital and interactive media technologies with commercial 
applications as well as cultural aspects. The course is completely conducted in English and sets 
a clear focus on research. It takes 24 months and 120 ECTS points to be granted the “Master of 
Science”. 
 
ISNM has a special interest in applicants with a very good bachelor degree, wanting to deepen 
their knowledge and actively partake in research projects. An inherent understanding for 
intercultural coherences and the future-oriented potentials of digital media are crucial.  
Formal requirements are defined by the examination regulations. Applicants must have obtained 
a domestic or foreign bachelor degree with a qualified bachelor thesis within the field of digital 
media, computer science, or a related field. Grad point average may not be below 2, 8 ( C ). 
Furthermore, English language skills must be proven by a TOEFL Test (Test of English as a 
foreign language) if necessary. 

Graduates having obtained the Master of Science usually find their professional challenges in 
corporations or organizations with high innovation, and investment in the development of 
alternative or future-proven business models. As the applications of digital media are not bound 
to sectors, and internet as well as media technologies are crucial in any private, governmental 
and corporate action, graduates of ISNM can pursue their career in many fields. So far, 
graduates of ISNM found employment in corporations like IBM or SAP, others works as 
freelancers or strive for an academic career in PhD-programs.  
 
For more information about the school visit www.isnm.de or contact info@isnm.de.  
For more information about the program click here or contact admissions@isnm.de. 

http://www.isnm.de
mailto:info@isnm.de
mailto:admissions@isnm.de


 Образовательные программы 
 

Bonn-Aachen International Center for Information Technology 

 Master Programme Life Science Informatics 
 

The "Bonn-Aachen International Center for Information Technology" (B-IT)  is a joint 
institution of the University of Bonn, the RWTH Aachen University, the University of Applied 
Sciences Bonn Rhein-Sieg and the Fraunhofer Institute Centre Birlinghoven Castle (IZB). B-IT 
offers a new international Master Programme in Life Science Informatics. This Master 
Programme is offered by the University of Bonn and RWTH Aachen in cooperation with the 
Fraunhofer Institutes at Sankt Augustin near Bonn. 

 
This interdisciplinary programme will educate the participant to successfully master the 

novel technical and economic challenges at the crossroads of biotechnology, medicine, 
pharmaceutics and computer science. The programme is distinguished by its international 
orientation, its focus on both natural science and IT competence, and its high level of integration 
of research and teaching. The Master Programme in Life Science Informatics consists of three 
main blocks: 

 
• computer science and mathematics for natural scientists, 
• principles of life science informatics (bioinformatics and cheminformatics) 
• biology of the cell, biochemistry, molecular biology and systems biology. 
 

The programme is characterised by a significant share of research lab courses embedded 
in both basic and applied research of the participating Fraunhofer Institutes of Applied 
Information Technology (FIT) and for Algorithms and Scientific Computing (SCAI), in cooperation 
with regional industry. Intensive learning occurs in small groups in close contact with the faculty.  

 
The master programme also offers support with visa, accommodation and help for a 

smooth integration into the programme. 
http://www.b-it-center.de/ 

 
University of Greifswald 
  
International Study Programme M.Sc. "Landscape Ecology and Nature Conservation".
 The study course at the University of Greifswald (Germany) combines applied landscape 
ecology, biology, environmental ethics and landscape economics. It is addressed to post-
graduates to become experts in the field of analysis and solutions of complex environmental 
issues.  

 Language: English, Start: October 2007, Tuition fee: 2.500 Euro per Semester 
 Contact: Dr. Tiemo Timmermann tiemo@uni-greifswald.de 
  
 www.botanik.uni-greifswald.de/msclenc 

http://www.b-it-center.de/
mailto:tiemo@uni-greifswald.de
http://www.botanik.uni-greifswald.de/msclenc


Образовательные программы 
 

Institut für Informatik der Universität Freiburg  
Department of Computer Science университета г. Фрайбург предлагает магистерские 
программы  Computer Science и Applied Computer Science. 
Срок подачи документов на зимний семестр 2007/2008 истекает 1 июля 2007. 

 Подробная информация: http://mcs.informatik.uni-freiburg.de 

  
 Institut für Mikrosystemtechnik der Universität Freiburg 

Department for Microsystems Ingeneering университета г. Фрайбург запускает в зимнем 
семестре 2007/2008 новую магистерскую программу на английском языке Microsystems 
Engineering. 
Срок подачи документов истекает 1 июня 2007. 

 Подробная информация: http://www.imtek.uni-freiburg.de/msc 
 
 

International School of Management 
 
Master in Health Management (MHM) 
With its "Master in Health Management", the International School of Management (Dortmund, 
Germany) prepares the next generation of managers for diverse jobs and tasks in the health 
industry (e.g., pharmaceutical companies, hospitals, insurance companies, public agencies, 
NGOs). Building on the knowledge which students have gained from their first degrees, this 
executive programme teaches scientific concepts applied in practical contexts.  
The “Master in Health Management” is taught fully in English language. Including an integrated 
semester at a renown university abroad, it uniquely qualifies graduates to take over positions in 
international companies. More information can be found at: 
http://www.ism-dortmund.de/eng/content/sp_master_healthMan_ataglance.php   
 
 
The Munich Intellectual Property Law Center 
 
The Munich Intellectual Property Law Center offers an interdisciplinary and international 
postgraduate master program specialized in intellectual property and competition law. The one-
year program is taught in English and offers first class learning facilities. Applicants with a 
university degree, preferably in law, economics, natural or engineering sciences, one year of 
professional experience and fluent command of English are welcome to apply to study in a truly 
international class of students. 
For detailed information visit www.miplc.de/llm/ 
 
"Germanisten in die Wirtschaft" (GiW) 
Открыта регистрация на второй семестр программы "Германисты в экономике". 
Подробная информация: http://www.daad.ru/giw.htm 
 

 

http://mcs.informatik.uni-freiburg.de
http://www.imtek.uni-freiburg.de/msc
http://www.ism-dortmund.de/eng/content/sp_master_healthMan_ataglance.php
http://www.miplc.de/llm/
http://www.daad.ru/giw.htm


Стипендиальные программы 

Мы напоминаем Вам, что в январе/феврале истекает срок подачи документов на 
следующие стипендиальные программы ДААД: 
 
Совместная программа AO Сименс и DAAD  

Совместная программа фонда Шеринга и DAAD в области медицины 

Программа для молодых юристов 
 
Комплект необходимых документов необходимо отправить на адрес Московского 

представительства DAAD: 
119313 Москва,  
Ленинский проспект, 95а 

Совместная программа AO Сименс и DAAD  
Siemens / DAAD Postgraduate Program Research Grants for Foreign 
Graduates  

Working together in offering the "Siemens / DAAD Postgraduate Program", Siemens AG and the 
German Academic Exchange Service (DAAD) aim to give young and early-stage researchers 
who are particularly qualified in specific subjects areas and who come from universities in Russia 
the opportunity to spend a longer period of time doing research within the scope of international 
projects. The individual research projects, which will be supervised by researchers working at 
universities in Germany, can be completed with a doctorate in Germany or in the respective 
home country.  
Subject Areas 

• Power and Sensor Systems  
• Materials and Microsystems  

• Software Engineering  
• Information and Communications  

 
Universities in Germany  
1. RWTH Aachen University of 

Technology  
2. TU Berlin  
3. Darmstadt University of Technology  
4. University of Dortmund  
5. TU Dresden  
6. Friedrich-Alexander University 

Erlangen–Nuremberg  

7. University Erlangen–Nuremberg  
8. University of Frankfurt/Main  
9. TU Hamburg-Harburg  
10. TU Ilmenau University of Karlsruhe 

(TH)  
11. TU Munich  
12. Ludwig-Maximilian University Munich  

 
Selected universities & institutes from Russia  

1. ОАО «Всероссийский институт легких сплавов»  
2. Всероссийский теплотехнический научно-исследовательский институт 
3. Физико-технический институт им. А.Ф. Иоффе 
4. Российский государственный университет нефти и газа им. И.М. Губкина 



Стипендиальные программы 
 
5. Иркутский государственный ТУ 
6. Российский научный центр «Курчатовский институт» 
7. МИФИ 
8. Московский институт электронной техники 
9. Московский физико-технический институт  
10. МЭИ 
11. ТУ им. Баумана 
12. Новосибирский Госуниверситет 
13. Новосибирский ТУ 
14. Самарский Госуниверситет 
15. Санкт-Петербургский Госуниверситет 
16. Санкт-Петербургский Политехнический университет 
17. Санкт-Петербургский государственный электротехнический университет «ЛЭТИ» 
18. Санкт-Петербургский государственный университет аэрокосмического приборостроения 
19. Санкт-Петербургский государственный университет информационных технологий, 

механики и оптики 
20. Таганрогский радиотехнический университет 
21. Томский Госуниверситет 
22. Томский политехнический университет 
23. Уфимский государственный авиационный технический университет 
24. Уральский государственный технический университет 
 
Application  
Applications are open to graduates of selected universities in Russia who hold a Master's or 
equivalent academic degree and have very good English language skills. No more than two 
years should have passed since graduating with this degree. 
Application papers must be sent to the DAAD Regional Office in Moscow (for addresses see 
here).  
Closing Date for Applications at the DAAD Regional Offices: 31 January 2007 

  
 Подробная информация: http://www.daad.ru/?m=1.5&seite=1_5_1a&id=30 

 

http://www.daad.ru/?m=1.5&seite=1_5_1a&id=30


Стипендиальные программы 
 
Совместная программа фонда Шеринга и DAAD в области медицины 
Стипендии для молодых врачей из Российской Федерации 
 
Фонд Schering в сотрудничестве с DAAD предоставляет на 2007 г. 5 стипендий для 
молодых врачей, работающих в вузовских клиниках РФ по следующим дисциплинам: 
онкология, радиология, гинекология и неврология. Цель – 3-месячная стажировка в одной 
из университетских клиник Германии.  
 
Условия:  
- Максимальный возраст к началу стипендии: 35 лет; 
- Законченное высшее образование, в т.ч., если предусмотрено по специальности, 
законченная интернатура; 
- Действующий статус аспиранта или уже законченная аспирантура со степенью кандидата  
наук;  
- Разработанный научный проект, согласованный с куратором в Германии;  
- Хорошее знание английского или немецкого языков; 
- Предпочтение отдается соискателям из Европейской части РФ. 
 
Срок подачи заявки: до 31 января 2007 г. (по почтовому штемпелю) 
 
Подробная информация: http://www.daad.ru/?m=1.5&seite=1_5_1a&id=31 

Программа для молодых юристов 

Целевая группа: Дипломированные юристы в возрасте до 30 лет с опытом практической 
работы по специальности от 1 до 2 лет. Программа расчитана на юристов, которые хотят 
не только углубить теоретические знания, но и прежде всего получить практический опыт в 
области немецкого общественного и частного хозяйственного права. У соискателей 
должны быть очень хорошие знания немецкого языка (минимальный уровень не менее 
Mittelstufe III), подтвержденные справкой DAAD - Sprachzeugnis für ausländische Bewerber. 
Признаются также дипломы Института им. Гете, сертификаты о стандартизированном 
экзамене по немецкому языку для иностранных абитуриентов (TestDaF), свидетельства об 
экзамене по немецкому языку для иностранных абитуриентов (DSH). 

  Программа предусматривает 2 курса: 

1. Университет г. Тюбингена: введение в основы и понятия немецкого права, специальный 
и углубленный курс немецкого языка по изучению юридической терминологии (с 16 
октября по 15 декабря 2007 – 2 месяца).  

2. Министерство юстиции в г. Дюссельдорфе: основной курс обучения по немецкому 
праву, сопровождающийся одновременным прохождением практики в одной из 
адвокатских контор, страховых компаний, в каком-либо банковском учреждении и т.д. 
(январь-июнь 2008 – 6 месяцев).  

Срок подачи документов: до 15 февраля 2007 г. 
Подробная информация: http://www.daad.ru/?m=1.5&seite=1_5_1a&id=25 

http://www.daad.ru/?m=1.5&seite=1_5_1a&id=31
http://www.daad.ru/?m=1.5&seite=1_5_1a&id=25


Дополнительные предложения по стипендиям 
 
Стажировка Германо-Российского Форума для журналистов 
 
В 2007 году Германо-Российский Форум в тринадцатый раз выделил стипендии для 
семинедельных стажировок студентов из России, изучающих журналистику или 
германистику. 
Стажировка предполагает шесть недель работы в редакциях газет, журналов, радио и 
телевидения, в отделах по связям с общественностью различных организаций, а также 
участие в трех общих для всех стипендиатов семинарах – в начале, в середине и в конце 
практики. Проект финансируется Министерством иностранных дел Германии и Коллегией 
им. Теодора Хойса – проектом Фонда им. Роберта Боша.  
 
Крайний срок подачи документов: 04 февраля 2007 
 
Подробная информация: http:/www.po-
nemezki.ru/progmammy/stajirovka_germano_rossiiiskogo_foruma_dlja_jurnalistov_42.html   
 

 
Herzog August Bibliothek Wolfenbüttel 
 
Стипендии Herzog August Bibliothek Wolfenbüttel от 2 до 12 месяцев для библиотекарей, 
историков, искусствоведов. 
Заявки принимаются до 31.01.2007. 
 
Подробная информация: http://www.hab.de/forschung/stipendien/post_doc.htm 

 
University Oldenburg 
Англоязычный бакалавриат (и магистратура) в Германии. Engineering Physics в 
Университете прикладных наук Ольденбург. Возможность получения стипендии для 1 
семестра. 
Подробная информация: http://www.physik.uni-oldenburg.de/EP/ 
 
 
Herder-Institut 
 
Предоставляются стипендии аспирантам и молодым ученым для участия в 
образовательной программе летней академии: Sommerakademie des Herder-Instituts 
"Multiethnizität im lokalen Raum". 
Заявки принимаются до 31 марта 2007 г. 
 
Подробная информация: http://www.herder-institut.de/index.php?lang=de&id=3521 

http://www.hab.de/forschung/stipendien/post_doc.htm
http://www.physik.uni-oldenburg.de/EP/
http://www.herder-institut.de/index.php?lang=de&id=3521


Дополнительные предложения по стипендиям 
 
The Graduate School of Social Sciences (GSSS) at the University of Bremen 
 
The Graduate School of Social Sciences invites applications to its 3-year Ph.D.program from 
October 1,2007 to September 30,2010. The GSSS is part of an international network of graduate 
education and is funded by the Volkswagen Foundation. 
 
The GSSS offers 9 stipends for Ph.D.fellows of € 1000/month for 36 months, contingent on 
successful completion of each year. Funding is also available for empirical research and travel. 
Foreign students are encouraged to apply. 
 
We invite applications within the three thematic fields of the GSSS: 
• Transnational Relations and Political Theory 
• Welfare State Transformation 
• Social Change and the Life Course 
 
Заявки принимаются до 1 марта 2007 г. 
 
Подробная информация: http://www.gsss.uni-bremen.de/downloads/GSSS_stipends_2007.pdf  
 

 Berlin Scholarships of the Remembrance and Future Fund 
 Berlin-Stipendien des Fonds „Erinnerung und Zukunft“ 

 For the academic year 2007/2008, Humboldt-Universität zu Berlin once again announces 30 
Berlin Scholarships with the support of the Remembrance and Future Fund. The program allows 
international students to study for one year at Humboldt-Universität zu Berlin, Universität der 
Künste Berlin, and Fachhochschule für Wirtschaft Berlin. Along with their studies in Berlin, the 
scholarship holders work together in small groups on a project with the topic "People in Motion 
– Migration and Integration in Historical and Current Context." 

 The scholarship includes a one-year study, a monthly stipend of 700 Euros, a subsidy towards 
travel expenses, a one-month German language course, as well as an accompanying program. 
The application deadline is March 15, 2007 

 For further details and application procedures, please visit http://www.aia.hu-berlin.de/int/evz 
 http://www.aia.hu-berlin.de/int-en/evz-en/index_html-en?set_language=en&cl=en  

http://www.gsss.uni-bremen.de/downloads/GSSS_stipends_2007.pdf
http://www.aia.hu-berlin.de/int/evz
http://www.aia.hu-berlin.de/int-en/evz-en/index_html-en?set_language=en&cl=en


Дополнительные предложения по стипендиям 
 

Robert Bosch Fellowships at the Institute for Human Sciences 
 

Robert Bosch Fellows are invited to spend six months at the IWM in Vienna to pursue their 
research project while working in residence at the institute. The fellows will receive a stipend in 
the amount of € 10.000 to cover all expenses related to the stay in Vienna (travel, apartment, 
health insurance, incidentals).  
Robert Bosch Fellows will be members of the international and multidisciplinary scholarly 
community at the IWM. They are invited to present and discuss their project in lectures or 
seminars.  
Applications are accepted from Ph.D candidates and Post-doctoral researchers who  
• either are of South-Eastern European origin,  
• or are affiliated to a university or research institution in the region,  
• or, independent of their origin, who pursue research on South-Eastern Europe.  
The program is directed to graduates with a degree in the humanities and social sciences, that 
will work in Vienna on a research project of her/his choice that is related to one of the IWM’s main 
research fields.  

Deadline for applications is February 28, 2007. 
 
For more information visit: 
http://www.iwm.at/index.php?option=com_content&task=view&id=491&Itemid=546  
 

http://www.iwm.at/index.php?option=com_content&task=view&id=491&Itemid=546


Полезная информация 

Двенадцатая международная ярмарка образования 
Приглашаем Вас посетить Двенадцатую международную ярмарку образования, которая 
пройдет 18–19 февраля 2007 г. в Санкт-Петербурге. Среди других выставок 
образовательных услуг, проводимых в Москве и Санкт-Петербурге, «Международная 
ярмарка образования» отличается широким участием учебных заведений и организаций из 
различных стран мира. Наряду с  московскими и петербургскими вузами в выставке 
принимают участие зарубежные учебные заведения и организации, ведущие агентства по 
обучению за рубежом, языковые школы, издательства и средства массовой информации. 
Выставка пройдет в помещении Российского этнографического музея. (Санкт-Петербург, 
Инженерная ул., 4/1). Адрес в сети Интернет: www.ethnomuseum.ru 
 
Летние курсы в немецких вузах 
Для тех, кто хочет летом не только отдохнуть, но и заняться своим образованием 
появилась актуальная информация о летних языковых курсах и курсах по специальности в 
университетах Германии. С помощью удобной поисковой системы Вы сможете выбрать 
интересующее Вас учебное заведение и курс. 
Адрес в Интернете: 
http://www.daad.de/deutschland/deutsch-lernen/sommerkurse/00490.de.html  
 
Exzellenzinitiative 
В Германии подведены предварительные итоги второго тура конкурса среди учебных 
заведений «Exzellenzinitiative», в результате отбора названы вузы, которые в течение года 
будут бороться за право получить государственную поддержку. Окончательные итоги будут 
объявлены в октябре 2007 г. 
Дополнительная информация: 
http://www.dfg.de/aktuelles_presse/pressemitteilungen/2007/presse_2007_01.html  
 
DAAD TOP 10 International Master’s Degree Courses made in Germany 

SelfAsessment international 
В рамках проекта SelfAsessment international при RWTH Aachen разработан бесплатный 
онлайн-тест для самопроверки желающих учиться в немецких технических вузах. 

Адрес в Интернете: www.self-assessment.tu9.de 

 
EU-Fellowship Programme "Future Urban Research in Europe - FUTURE" 
Training Programme 2007 "Culture and City". Граждане РФ приглашаются к участию. 
Заявки принимаются до 01 апреля 2007г. 
Подробная информация: http://www.urban-future.net/ 
 
Сайты об учебе, научной работе и стажировках в Германии 
Список сайтов Вы найдете по адресу: 
http://www.po-nemezki.ru/files/Praesentation-Infoblatt.doc 
http://www.po-nemezki.ru/files/Praesentation-Infoblatt.pdf 
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